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Bonyhádi Kábítószerügyi  

Egyeztető Fórum 

Iktatószám: 01/37-5/2023. 

 

Jegyzőkönyv 

Készült a Bonyhádi Kábítószerügyi Egyeztető Fórum 2023. október 31-i üléséről. 

 

Az ülés helye:  Bonyhádi Közös Önkormányzati Hivatal 

 I. emeleti tanácsterme 

Az ülés kezdete:  15:30 óra 

Az ülésen jelen lévő intézmények:  

 Szabó Tibor bKEF elnök, Bonyhád Város Önkormányzata, 

 Laufer Éva bKEF társelnök, Bonyhádi Kórház és Rendelőintézet, 

 Bonyhád Város Önkormányzati Humán Bizottsága, 

 Bonyhádi Gondozási Központ, 

 Bonyhádi Általános Iskola, Gimnázium és AMI, 

 Bonyhádi Rendőrkapitányság, 

 Bonyhádi Kórház és Rendelőintézet Egészségfejlesztő Iroda, 

 KIMMTA Nappali Civil Addiktológiai Központ, 

 KIMMTA Szenvedélybetegek Rehabilitációs Intézménye Mőcsény-

Zsibrik 

 Összesen: 9 tag 

Tanácskozási joggal jelen van:  

 Filczinger Ágnes jegyző 

 

Jegyzőkönyvvezető:  Surján Veronika bKEF koordinátor 

 

Szabó Tibor bKEF elnök: Tisztelettel köszönti az ülés résztvevőit. Köszönetét fejezi ki a 

jelenlévőknek és a delegáló szervezeteknek a fórum munkájában való részvételükért. A 

meghívott szervezetek, intézmények mindegyike emberekkel foglalkozik, csak más és más 

területeken. A közös tudáshalmaz lesz a sikerük záloga. Megállapítja, hogy 9 tag van jelen, az 

ülés határozatképes. Az ülést megnyitja. Jegyzőkönyv hitelesítőnek felkéri Varga Norbertet, az 

Egészségfejlesztő Iroda munkatársát és Szabó Bélánét, a Bonyhádi Általános Iskola 

intézményvezető-helyettesét, akik a felkérést elvállalják. 

 

A bizottság elnöke szavazásra bocsátja a jegyzőkönyv hitelesítők személyét. A bizottság a 

jegyzőkönyv hitelesítők személyét egyhangúlag elfogadja.  

A bizottság elnöke szavazásra bocsátja az ülés napirendi pontjait. A bizottság a napirendre tett 

javaslatot egyhangúlag elfogadja az alábbiak szerint:  

Napirendi pontok: 

 

1.) Helyzetelemzés a bKEF tagok által kitöltött kérdőív alapján (szóbeli előterjesztés) 

Előterjesztő: Szabó Tibor elnök 

 

2.) A bKEF tagjaitól beérkezett javaslatok megvitatása (szóbeli előterjesztés) 

Előterjesztő: Szabó Tibor elnök 
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3.) A bKEF tagok által képviselt intézmények programjainak bemutatása (szóbeli 

előterjesztés) 

Előterjesztő: Szabó Tibor elnök 

 

4.) Pályázati lehetőségek felmérése (szóbeli előterjesztés)  

Előterjesztő: Szabó Tibor elnök 

 

Egyebek 

 

 

Napirendi pontok tárgyalása 

 

1.) Helyzetelemzés a bKEF tagok által kitöltött kérdőív alapján (szóbeli előterjesztés) 

Előterjesztő: Szabó Tibor elnök 

 

Szabó Tibor bKEF elnök: Úgy gondolja, hogy akkor tud jól működni ez a fórum, ha a különböző 

területeken dolgozók megismerik egymás munkáját. 

Az EFI összeállított egy kérdőívet, melyet megküldtek a tagok részére. A beérkezett anyagokat 

minden tag részére továbbították. Az lenne a javaslata, hogy a beérkezett válaszok alapján 

próbálják meg feltárni, hogy jelenleg hol tart a kábítószerhasználat a térségben. Az már első 

olvasatra is látszik, hogy azok a szervezetek tudtak részletesebb válaszokat adni, akik konkrétan 

foglalkoznak a szerhasználókkal, és közvetlenül érintettek a kérdésben. Javasolja, hogy 

haladjanak végig a beérkezett válaszokon, és ha valakinek van az elhangzottakkal kapcsolatban 

felmerülő kérdése, gondolata, azt szívesen meghallgatják. 

Szabó Tibor, a bKEF elnöke ismerteti a kérdőív 2. és 3. kérdésére beérkezett válaszokat. 

Szabó Judit, a KIMMTA Szenvedélybetegek Rehabilitációs Intézménye vezetője: Úgy gondolja, 

hogy hiba lenne csak szegénységi droghasználatról beszélni. Egyértelmű, hogy kettészakadt a 

drogpiac. Az egyetemisták drogfogyasztása hasonlóan nagy probléma, csak máshol jelentkezik. 

A Völgységben nincs egyetem, az egyetemisták más városban tanulnak. De ez egy országos 

probléma. A szegénységi droghasználat a térségben könnyebben észlelhető jelenség, és 

könnyebben szankcionálható. Azonban a fiatal értelmiség körében magas százalékban jelen van 

a pszichedelikumok használata. Emellett a Magyarországon termesztett cannabis használata is 

igen elterjedt. 

Szabó Tibor bKEF elnök: Köszöni a hozzászólást. Kéri, hogy fogadják el a beszámolót. 

 

A bKEF egyhangúlag elfogadja a tagok által megküldött helyzetértékelést. 

 

2.) A bKEF tagjaitól beérkezett javaslatok megvitatása (szóbeli előterjesztés) 

Előterjesztő: Szabó Tibor elnök 

 

Szabó Tibor bKEF elnök: Javasolja, hogy nézzék át újra a beérkezett javaslatokat. 

Szabó Tibor, a bKEF elnöke intézményenként ismerteti a kérdőív 4. kérdésére beérkezett 

válaszokat. 

Daniné Turcsányi Éva, az EFI vezetője jelzi, hogy készült egy ppt-vel, ami egy korábbi kutatásuk 

eredményeit mutatja be, amit szívesen megosztana a tagokkal. 

Szabó Tibor bKEF elnök: Köszöni a felajánlást, élni fognak a lehetőséggel. 
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Szabó Judit, a KIMMTA Nappali Civil Addiktológiai Központ vezetője: Elmondja, hogy 

számukra nagy segítség volna, ha a Piac tér melletti kis zsákutca végén lévő 3 beton megállító 

oszlopot eltávolítanák. Ez a sorházakhoz bevezető út vége, és nyilván a pénteki piac miatt tették 

oda útlezárásnak ezeket az oszlopokat, de amennyiben ezeket eltávolítanák, akkor az intézmény 

megközelítése lényegesen könnyebbé válhatna, természetesen főként piacnapokon. 

Szabó Tibor bKEF elnök: Ebben a kérdésben az Önkormányzat, és a rendőrség segítségét lehetne 

kérni. Van-e valakinek hozzászólása? 

Laufer Éva bKEF társelnök: Először is szeretné megköszönni mindannyiuk bizalmát, hogy az 

alakuló ülésen társelnöknek választották. Korábban néhány éven keresztül a szekszárdi KEF 

munkájában részt vett, ahol már a jelenlévők közül többekkel is együtt dolgozott. A KEF 

jogszabály szerint az Önkormányzat tanácsadó testülete. Úgy gondolja, hogy munkacsoportként, 

egymást segítve tudnak eredményeket elérni. Úgy gondolja, hogy érdemes lenne a fő célt 

meghatározni, valamint hogy milyen üzenetet szeretnének közvetíteni mások felé. Úgy látja, 

hogy segíteniük kell elkerülni a kipróbálást és a rászokást, de ha ez már megtörtént, akkor azt 

kellene elérniük, hogy merjenek segítséget kérni. 

Szeretne egy példát elmondani a szekszárdi KEF munkájából: a buliszolgálat egy nagyon jó 

kezdeményezés, amely segíthet abban, hogy egy bajba jutott fiatalon tudjanak jól segíteni a 

társai. Azok tudnak jól segíteni, akiket a segítségnyújtásra felkészítettek. Úgy látja, hogy a mai 

fiatal korosztály számára talán lenne más figyelemfelkeltő lehetőség is, mint előadások tartása. 

A rendőrségnek itt is kiemelt szerepe lehet, de nem a bűnüldözés oldaláról közelítve a 

problémához. Szekszárdon némi nehézséget okozott, hogy a rendőrség szeretett volna 

információhoz jutni a szerhasználókról, de ennek a fórumnak nem ez a célja.  

Az talán megvitatásra érdemes lehet, hogy pl. a Sportcentrum tömegsport lehetőségeket tudna-e 

biztosítani? Hogy látják a Tisztelt Tagok, lenne-e létjogosultsága ilyen jellegű rendezvényeknek, 

hogy a fiatalok jobban érezzék magukat a bőrükben, akár drog használata nélkül is? 

Fényes Endre, az EFI addiktológiai konzultánsa: A kérdőív a Völgység területére kérdezett rá, 

ahol Bonyhád a legjelentősebb város, amely mellett még Nagymányok városi rangú település. A 

térség nagy részén falvak vannak, ahol a fiatalok számára már szinte minimálisra csökkentek a 

szórakozási lehetőségek. Ez a probléma 23 falut érint. A másik jelentős nehézség az, hogy a 

jelenlegi jogi szabályozás nem ad arra lehetőséget, hogy prevenciót végezzenek, hiszen erre csak 

a rendőrség, a védőnők, az iskolai dolgozók jogosultak, illetve néhány kiemelt program teszi 

lehetővé.  

Laufer Éva bKEF társelnök: A védőnőkkel együtt van lehetőség prevenciós órák tartására. 

Daniné Turcsányi Éva, az EFI vezetője: Korábban tartottak kifejezetten pedagógusok számára is 

érzékenyítő tréningeket, de a tapasztalat azt mutatja, hogy az utóbbi években már túl nagy 

mértékben leterheltek, és nincs lehetőségük részt venni tréningeken. 

Szabó Tibor bKEF elnök: Sokféle probléma elhangzott. Sajnálja, hogy nincs jelen a Védőnői 

Szolgálat és a Sportcentrum. Talán az ő segítségüket is ki lehetne használni. 

Szabó Judit, a KIMMTA Szenvedélybetegek Rehabilitációs Intézménye vezetője: Bonyhád 20 

évvel ezelőtt naprakész volt ezen a területen, de azóta sok év eltelt. Most az újrakezdés időszaka 

van. Jelenleg Baján zajlik egy program, amelyben részt vesznek, egy ún. rendhagyó szülői 

értekezlet, ahol havi rendszerességgel meghívott előadók a szenvedélybetegségek témakörben 

kerekasztal beszélgetést vezetnek. Ez egy jól meghirdetett városi szervezésű program. Úgy 

gondolja, erre Bonyhád is képes lehetne. Ezzel akár a KEF tevékenyége is láthatóvá válna a város 

számára, és elindulhatna egy párbeszéd. Továbbá szeretné elmondani, hogy a KIMMTA 



5 

rendelkezik olyan programmal, amely keretein belül prevenciós képzést tudnak tartani ebben a 

témában. 

Szabó Tibor bKEF elnök: Köszöni az ötletet. Ezek valóban a kezdeti lépések, de bizakodva látja 

a jövőt. 

Daniné Turcsányi Éva, az EFI vezetője: Esetleg a településeket kellene megszólítani, hogy 

próbáljanak biztosítani a fiatalok számára olyan közösségi teret, ahol tartalmasan tölthetik el az 

időt. Tisztában van vele, hogy az önkormányzatoknak is vannak anyagi nehézségei, de 

amennyiben nem adnak lehetőséget erre az ifjúságnak, úgy könnyen az utcán köthetnek ki. 

Szabó Tibor bKEF elnök: Köszöni az ötletet. Kéri, hogy fogadják el a javaslatokat. 

 

A bKEF egyhangúlag támogatja a tagok által megküldött javaslatokat. 

3.) A bKEF tagok által képviselt intézmények programjainak bemutatása (szóbeli 

előterjesztés) 

Előterjesztő: Szabó Tibor elnök 

 

Szabó Tibor bKEF elnök: Felkéri a Tagokat, hogy ismertessék az intézményük programját. 

Daniné Turcsányi Éva, az EFI vezetője: Két részre osztaná a programjaikat. Az egyik kollégája, 

Fényes Endre, az EFI addiktológiai konzultánsa foglalkozik az alkohol- és drogproblémákkal 

küzdő betegekkel és hozzátartozóikkal. Maga az EFI számos különböző témájú foglalkozást tud 

tartani külső helyszíneken. 

Fényes Endre, az EFI addiktológiai konzultánsa: Ez nehéz terület, mert nem egy terítéken lévő 

probléma. Nem szeretné senki, aki ilyen problémákkal küzd, vagy akár egy függőségben 

szenvedő hozzátartozója, hogy mások is tudjanak erről. Pont ezért sok esetben csak 

hallomásokból vannak értesüléseik. Minden nap 8-tól 16 óráig ott vannak az irodában, szívesen 

fogadnak bárkit. A védőnőkkel, tanárokkal kapcsolatban állnak folyamatosan. Fontosnak tartja 

elmondani, hogy teljesen ingyenesen és anonim módon működnek, senkinek nem kerül be a 

kórelőzményei közé, nem kerül be az eeszt-be sem. Nem készül felvétel, sem pedig jegyzet a 

kezelések, megbeszélések alkalmával. 

Szabó Béláné, a Széchenyi István Általános Iskola intézményvezető-helyettese: Úgy gondolja, 

hogy a prevenció elsősorban az iskola hatásköre kell, hogy legyen. Számos programot 

szerveznek osztályszinten és iskolai szinten is, mint pl. az egészséghét. A rendőrség és a védőnők 

is készítenek számukra programajánlatokat, amelyből lehetőségük van választani. A szülőkkel 

való kapcsolattartás kiemelten fontos. Az intézményükben rendszeresen tartanak szakmai 

napokat, ahol egy alkalommal akár lehetne téma a függőség. Javasolni fogja ezt az 

intézményvezetőnek. Az iskolában jelenleg nem látják ezt a problémát, de a lakhelyén, amely 

egy falu, érzékelhető a jelenség. 

Gecséné dr. Slárku Szilvia képviselő, a Humán Bizottság tagja: Úgy látja, hogy elsőként a 

szülőket kell felvilágosítani, hogy felismerjék a jeleket. A neveléssel is lehet hatni a gyerekekre, 

ami szintén nagyon fontos. 

Megyeri Zsolt bonyhádi rendőrkapitány: Úgy gondolja, hogy a prevenció az elsődleges feladat. 

Örömét fejezi ki, hogy a szülők felkészítése is szóba került. Támogatja az ötletet, hogy a szülőket 

is fel kell készíteni, hogy mely árulkodó jegyek utalnak a droghasználatra, hiszen mindennek 

vannak tünetei. Ezek a problémák részben azért is vannak jelen, mert nagyon szabadon nevelik 

a mai szülők a gyermekeiket. Ez nem mindig jó. A sport szerepe kiemelten fontos. A 

tömegrendezvények tervét támogatják. 
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Sántha-Illés Adrienn, a Bonyhádi Gondozási Központ Család és Gyermekjóléti Központ 

intézményvezetője: Minden korosztállyal kapcsolatban állnak a kisgyermekektől az idősekig. 

Minden korosztálynak más az igénye, de a hangsúly mindig a megelőzésen van. A fiatalok 

körében megjelent pl. az ún. számítógép-függőség is. Pécsen alakult egy intézmény, ami 

kifejezetten ezzel a területtel foglalkozik.  

Varga Norbert, a KIMMTA Nappali Civil Addiktológiai Központ Bonyhád vezetője: 2019 óta 

működik Bonyhádon ez a nappali intézmény. 33 fő befogadását tudják ellátni, de ezen felül, ha 

valaki bemegy hozzájuk, nem küldik el. Minden nap nyitva tartanak, ünnepnapokon is. 

Hétköznap 8.00-17.00 óráig, hétvégén és ünnepnapokon 8.30-tól 14.00 óráig. A 16 éves kor 

fölötti jelentkezőket tudják fogadni. A prevenció és a rehabilitáció is kiemelten fontos. 

Rendelkeznek fürdőszobával, van mosási lehetőség is náluk. Vannak egyéni szaktanácsadások, 

és csoportos foglalkozások is. 

Szabó Judit, a KIMMTA Szenvedélybetegek Rehabilitációs Intézménye vezetője: A 

szerfogyasztással kapcsolatos közmunka büntetés letöltésére is biztosítanak lehetőséget. 

Hatósági kiemeléssel kapcsolatban is vannak megkereséseik, olyan családokból emelik ki a 

gyermekeket, fiatalokat, ahol a szülők szerhasználók. 

Laufer Éva bKEF társelnök: A hozzászólásokból is látszik, hogy a bKEF erőssége az, hogy 

különböző szervezetek alkotják, akik mind erős lábai lehetnek a szervezetnek. 

Daniné Turcsányi Éva, az EFI vezetője bemutatja a kivetítőn a WHO-val és a Nemezti 

Egészségmegőrző Kft-vel közösen megvalósított projektjüket, és a kutatásaik összefoglalását. 

Elmondja, hogy a válaszadók döntő többsége szülő, mert bár a fiatalok is visszaküldték a 

kérdőívet, de szülői hozzájárulás nélkül nem felhasználhatóak az adatok. 

Szabó Judit, a KIMMTA Szenvedélybetegek Rehabilitációs Intézménye vezetője: A kizárt 

kérdőívek adatait összesíteni lehetne belső használatra? Ez iránytűként szolgálhatna a KEF 

számára. 

Laufer Éva bKEF társelnök: Úgy gondolja, hogy erre lenne lehetőség. 

Megyeri Zsolt bonyhádi rendőrkapitány: A válaszokból látszik, hogy a szülői válaszok 

dominálnak, mert a mai fiatalok nem aggódnak a jövőjük miatt. De a kutatás ebben a formában 

is nagyon értékes, és méltatja az elkészítését. 

Laufer Éva bKEF társelnök: A fiatalok szórakozni akarnak. Nem a tiltás lenne célravezető, 

hanem a nemet mondás képességét kell kifejleszteni bennük.  

Egyeztettek Elnök úrral, és úgy gondolják, hogy a következő bKEF ülésre érdemes volna 

megfogalmazni egy missziót, hogy a bKEF milyen célokat, feladatokat tűz ki maga elé, mely 

célok azok, amelyekkel a tagok azonosulni tudnak.  

Szabó Tibor bKEF elnök: Ezt jó ötletnek tartja. Kéri a tagokat, hogy gondolkodjanak ezen a 

kérdésen. 

4.) Pályázati lehetőségek felmérése (szóbeli előterjesztés)  

Előterjesztő: Szabó Tibor elnök 

 

Szabó Tibor bKEF elnök: Van valakinek tudomási ilyen lehetőségekről? 

Szabó Judit, a KIMMTA Szenvedélybetegek Rehabilitációs Intézménye vezetője: A NEA-s 

pályázatok vannak, de szoros a határidő. A régi pályázatok, amelyek a KEF-ek működését 

támogatták, már nem léteznek. 
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Szabó Tibor bKEF elnök: Esetleg más KEF-eket érdemes volna megkeresni. Van-e még 

hozzászólás? 

További hozzászólás nem hangzott el. 

Szabó Tibor bKEF elnök: Köszöni az együttműködésüket. Köszöni az ülésen való aktív 

részvételt. A következő ülés várhatóan tavasszal lesz. 

További napirendi pont nem lévén a bizottság elnöke a nyílt ülést 16.40 órakor bezárja.  

K. m. f. 

 

 Szabó Béláné Fényes Endre 

 Széchenyi I. Ált. Iskola  EFI konzultáns 


